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Zápis č. 6/2017 
z jednání Rady Plemenní knihy drůbeže,  

jež se konalo dne 23. listopadu 2017 v Praze-Kobylisích 

 
Přítomni: 

 Rada Plemenné knihy drůbeže: Jaroslav Bayer, Pavel Hrubeš, Doc. Ing. Martina 

Lichovníková, Ph.D., Mgr. Martin Paclík, Ph.D., Ivan Pavel, Ing. Ludvík Smolek, Ing. Eliška 

Stejskalová, Ing. František Šonka, Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. (účast 90,00 % - jednání bylo 

usnášeníschopné) 

 Omluven: RNDr. Milan Tyller 

 Host: Miloslav Hertl, předseda kontrolní komise sekce chovatelů drůbeže 

 

PROGRAM: 

1. Úvod, kontrola usnesení z předešlého jednání 

2. Projednání návrhu Směrnice pro kontrolované chovy čistokrevných plemen drůbeže 

3. Různé, diskuse 

4. Závěr 

 

Ad 1) Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání 

     Jednání Rady Plemenné knihy drůbeže (dále jen Rada PKD) svolala e-mailem 

rozeslanou pozvánkou Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc., předsedkyně Rady PKD, jež nadále 

jednání i vedla. (Zahájeno bylo v 10.15 hod.) Součástí pozvánky byl i návrh Směrnice pro 

kontrolované chovy čistokrevných plemen drůbeže (dále jen směrnice). Zpracováním 

zápisu byla pověřena Ing. Eliška Stejskalová, jednatelka PKD, jeho ověřením Jaroslav 

Bayer a Pavel Hrubeš. O účast na zasedání požádal Miloslav Hertl, předseda kontrolní 

komise sekce chovatelů drůbeže.  

     Následovala kontrola bodů usnesení z posledního jednání. To se konalo, společně se 

zasedáním Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže, dne 9. 12. 2016. Veškeré body 

usnesení z tohoto zasedání byly již kontrolovány na schůzi ÚOK CHD dne 24. 2. 2017. 

Jejich plnění bylo znovu rekapitulováno. Na základě splnění Usnesení DR 16/4/1/2 se 

novými členy Rady PKD stali Doc. Ing. Martina Lichovníková, Ph.D. a Mgr. Martin 

Paclík, Ph.D. 

USNESENÍ DR 17/6/1/1: Zápis č. 6/2017 z jednání Rady Plemenné knihy drůbeže 

zpracuje Ing. Eliška Stejskalová, ověření zápisu provedou Jaroslav Bayer a Pavel Hrubeš. 

Termín plnění – do třiceti dnů. Schváleno všemi hlasy.   

 

Ad 2) Projednání návrhu Směrnice pro kontrolované chovy čistokrevných plemen drůbeže 

     Ivan Pavel konstatoval, že návrh směrnice byl dopracován po novelizaci tzv. 

plemenářského zákona. (Drůbež je zařazena mezi hospodářská zvířata, a proto se na ni 

tento zákon vztahuje. Tímto je podstavení sekce chovatelů drůbeže v ČSCH odlišné od 

jiných sekcí.) 

     Při tvorbě směrnice se musel najít kompromis mezi ideálním stavem (například 

striktním vyžadováním individuální kontroly užitkovosti či rodokmenného líhnutí) a 

stavem reálným, jenž je přijatelný pro zaměstnané chovatele. Často citovaný požadavek, že 

hejno nemůže figurovat na místě původu ze strany matky, není pro mnohé chovatelé reálné 

splnit. Navíc s hejny se běžně pracuje i v produkčních chovech (velkochovech).  



     Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. zdůraznila, že při aplikaci plemenářského zákona je třeba 

zohlednit rozdíl mezi chovy produkčními a zájmovými, jež mají svoje specifika. Nicméně i 

v drobnochovech je nezbytné zachovat zásady plemenářské práce. Zcela samostatnou 

kategorií jsou genetické zdroje drůbeže (české slepice zlaté kropenaté, české husy, české 

husy chocholaté), jež se řídí vlastní metodikou schválenou Ministerstvem zemědělství ČR.   

     Následovalo několikahodinové a konstruktivní projednávání návrhu předložené 

směrnice. Ke každému jejímu bodu proběhla diskuse. Řada pasáží byla upravena a blíže 

specifikována. Bylo rozhodnuto, že seznam hodnotitelů bude každoročně aktualizován. 

Poté byla směrnice schválena s tím, že uznávací řízení kontrolovaných chovů bude 

zahájeno (dle předepsaného harmonogramu) v roce 2018. (Směrnice je přílohou zápisu č. 

6/2017.) Bylo rovněž konstatováno, že kluby chovatelů drůbeže, které se aktivně, 

především prostřednictvím takzvaných přípravných chovů, zapojí do plemenářské práce, 

budou tímto plnit svoji skutečnou funkci. Majitelé kontrolovaných chovů budou při 

případném dalším rozšíření ptačí chřipky vedeni na seznamu chovů, na něž bude brán 

zvláštní zřetel.  

USNESENÍ DR 17/6/2/1: Rada Plemenné knihy drůbeže schvaluje Směrnici pro 

kontrolované chovy čistokrevných plemen drůbeže, a to včetně úvodních vysvětlujících 

charakteristik kontrolovaných chovů. Seznam hodnotitelů drůbeže, jenž je součástí této 

směrnice, bude každoročně aktualizován na zasedání Rady Plemenné knihy drůbeže. 

S uznávacím řízením kontrolovaných chovů bude započato v roce 2018. (Tímto zároveň 

pozbývá platnost směrnice dosavadní z roku 2014.) Schváleno všemi hlasy.   
 

Ad 3) Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání 

     Jednáno bylo ke genetickým zdrojům drůbeže, jež by se všechny měly řídit novou 

metodikou schválenou Ministerstvem zemědělství ČR. Chovy, které jsou ustanoveny 

mimo ČSCH, pracují však v jiném režimu, který metodice neodpovídá. Prof. Ing. Eva 

Tůmová, CSc. toto projedná s Výzkumným ústavem živočišné výroby, v.v.i. Dále bylo 

jednáno o nutnosti svolat informativní přednášku pro majitele genetických zdrojů.  

USNESENÍ DR 17/6/3/1: Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. projedná s Výzkumným ústavem 

živočišné výroby, v.v.i. dodržování metodiky pro genetické zdroje drůbeže v chovech 

stojících mimo Český svaz chovatelů. Termín plnění – do 28. 2. 2018. Schváleno všemi 

hlasy.  

USNESENÍ DR 17/6/3/2: Z pověření Rady Plemenné knihy drůbeže svolá Ústřední 

odborná komise chovatelů drůbeže informativní přednášku pro majitele genetických zdrojů 

českých slepic a českých hus (a další chovatele jmenovaných plemen). Pravděpodobný 

termín konání 20. 1. 2018 – Pardubice (nebo Čáslav). Schváleno všemi hlasy.  

 

Ad 4) Závěr 

     Konstruktivně probíhající jednání zakončila Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. Další jednání 

Rady PKD budou svolávána operativně a samostatně (bez Ústřední odborné komise 

chovatelů drůbeže). 

USNESENÍ DR 17/6/4/1: Další jednání Rady Plemenné knihy drůbeže budou svolávána 

operativně a bez účasti Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže. Schváleno všemi 

hlasy.  

 

Jednání bylo zakončeno ve 14.15 hod. 

 

                                                                                Prof. Ing. Eva TŮMOVÁ, CSc. 

                                                                      předsedkyně Rady Plemenné knihy drůbeže 

 

 
 

 Zapsala: Ing. Eliška Stejskalová 

 K ověření Jaroslavu Bayerovi a Pavlu Hrubešovi předáno dne: 7.12. 2017 

 Ověřování ukončeno dne: 13. 12. 2017 

 Zápis bude rozeslán Radě PKD, ÚOK CHD, vyvěšen na webu ČSCH, v časopise Chovatel budou 

zveřejněny pouze body usnesení.  


